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In de Commissie voor Onderwijs en Gelijke Kansen werd op datum van donderdag 31 
januari 2013 een gedachtewisseling gehouden met de onderzoekers van het project ‘Op-
rit 14 – Naar een schooltraject zonder snelheidsbeperkingen’. In dit onderzoek werd de 
schoolloopbaan van leerlingen met een migratieachtergrond (in het bijzonder leerlingen 
met een Marokkaanse, Turkse, Poolse of Chinese achtergrond) in drie Vlaamse steden  
– Antwerpen, Gent en Genk – bestudeerd. Daarbij werd specifiek gefocust op vier belang-
rijke invloedssferen: de thuisomgeving/ouders, de buurt, de ‘peers’ en de klas/school. 

Zes teamleden van Oprit 14 namen deel aan de gedachtewisseling. Dr. Noel Clycq (Uni-
versiteit Antwerpen – Centrum voor Migratie en Interculturele Studies) verzorgde, als 
coördinator van het onderzoek, de inleidende uiteenzetting, behoudens voor een speci-
fiek onderdeel dat werd toegelicht door mevrouw Reinhilde Pulinx (Universiteit Gent – 
Steunpunt Diversiteit en Leren). Voor het beantwoorden van de vragen van de commissie- 
leden werden ze tijdens de verdere bespreking bijgestaan door dr. Anneloes Vandenbroucke 
(KU Leuven – Instituut voor Arbeid en Samenleving), mevrouw Sarah Braeye (KU Leuven 
– Interculturalism, Migration and Minority Research Centre) en de heer Ward Nouwen  
(Universiteit Antwerpen – Centrum voor Migratie en Interculturele Studies). Ook  
mevrouw Steffie Jalhay (Universiteit Antwerpen – Centrum voor Migratie en Intercultu-
rele Studies) was beschikbaar voor aanvullende informatie. De voorstelling van de onder-
zoeksresultaten werd ondersteund met een PowerPointpresentatie, die te vinden is op de 
dossierpagina op www.vlaamsparlement.be.

I. InleIdende uIteenzettIng: sItuerIng en beVIndIngen Van het 
onderzoek

Bij wege van inleiding situeert de heer Boudewijn Bouckaert, voorzitter, nog even de ach-
tergronden van de gedachtewisseling. Hij preciseert daarbij vooreerst dat de naam van 
het onderzoeksproject ‘Oprit 14’ verwijst naar de leeftijdscategorie van de veertienjarigen, 
die een groep vormen die zich, in onderwijstermen gesteld, op een kruispunt der wegen 
bevindt. De onderzoeksresultaten hebben eind november/begin december 2012 de media 
gehaald. Zoals wel vaker het geval pleegt te zijn, was de nuancering daarbij echter ver 
te zoeken. Vooral een aantal meer spectaculaire punten werden eruit gelicht en voor het 
voetlicht gebracht. Het ging daarbij over het sanctioneren van het gebruik van een andere 
taal dan het Nederlands op de speelplaats, strafstudies enzovoort. Dit gaf op zijn beurt 
aanleiding tot een aantal actuele vragen tijdens de plenaire vergadering van 5 december 
laatstleden (Hand. Vl.Parl. 2012-13, 5 december 2012, Plenaire Vergadering 12, 53-59). 
Het is in navolging daarvan dat de huidige gedachtewisseling plaatsvindt, die mee moet 
toelaten de verengde perceptie die rond de onderzoeksresultaten is gegroeid weer enigszins 
recht te zetten.

Als coördinator van het onderzoek spreekt dr. Noel Clycq zijn tevredenheid uit over het 
feit dat het Oprit 14-team het project kan toelichten in de Onderwijscommissie van het 
Vlaams Parlement. Zoals reeds aangehaald door de commissievoorzitter, omvat het on-
derzoek veel meer dan enkel het taalaspect. Er is gedurende de volledige vier jaar dat het 
onderzoek liep geopteerd voor een nauwe samenwerking met het middenveld, onderwijs-
partners en andere actoren uit de brede onderwijsveld. Vandaar dat er ook heel bewust 
werd gekozen voor een minder academische klinkende onderzoekstitel.  

Het gaat hier om strategisch basisonderzoek dat voor vier jaar (d.w.z. voor de periode 
2009-2012) gefinancierd werd door IWT. Dat impliceert behalve een academische finali-
teit ook een maatschappelijke doelstelling. De initiële onderzoeksvraag rond diversiteit in 
het secundair onderwijs, en meer specifiek de tweede graad (derde en vierde middelbaar), 
kwam overigens vanuit het onderwijsveld zelf. Ze is ingegeven door een gebrek aan inzicht 
in de juiste aanpak voor de vele ongelijkheden waarmee ze in de samenleving te maken 
krijgen.

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=2485
http://www.vlaamsparlement.be/Proteus5/resultaat.action?pContext=DW_STUKKEN&pVolgNr=1&pZittingsjaar=2012-2013&pStukNr=1937&selectId=1&groupingIds=1&groupValues=2012-2013
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Van 2009 tot en met 2012 is er aan het project gewerkt, samen met een 80-tal stakeholders, 
waaronder beleidsmakers, middenveld, schoolpersoneel. Zij zorgden mee voor feedback 
en sturing. Drie universiteiten en vier onderzoeksgroepen werkten eraan. Het maatschap-
pelijke doel wordt nu mee opgenomen in het kader van valorisatieacties. Er gaat daarom 
ook veel aandacht naar de presentatie van de bevindingen aan de doelgroepen zelf  en ten 
aanzien van de stakeholders. Uit het congres dat hierover is georganiseerd op 4 decem-
ber 2012 blijkt overigens een ruime belangstelling. Zo willen, bijvoorbeeld, het Gemeen-
schapsonderwijs, het onderwijs van de stad Antwerpen en de stad Genk nog over het 
onderzoek worden ingelicht. Ook wordt er aan een website gewerkt (die weldra online 
gaat) via dewelke leerlingen en leraren met de bevindingen aan de slag kunnen in hun 
eigen context/school.

De focus van het onderzoek ligt bij het derde en vierde middelbaar en dat in drie steden: 
Antwerpen, Gent en Genk, en zowel schoolomgeving als thuisomgeving zijn erin meegeno-
men. De leerling van welke origine ook – Chinees, Marokkaans, Pools, Turks en Vlaams –  
stond centraal. Van daaruit is ook gepraat met ouders, broers en zussen en vrienden, plus 
met leerkrachten en directies van hun scholen. Die veelheid aan perspectieven levert een 
veelomvattend beeld van elke leerling op.

Er is een ruime range aan thema’s onderzocht, uitgaand van een overkoepelende hypo-
these: hoe meer overlap er is tussen wat in de schoolomgeving gewaardeerd wordt en als 
doel of verwachting naar voren wordt geschoven, en dat wat in de thuisomgeving leeft, des 
te beter dat is voor de onderwijscarrière van de leerling in kwestie. Hoe meer overlap of 
congruentie tussen school en thuis, hoe beter dus.

Het onderzoek was breed opgezet. In eerste instantie is een survey gehouden bij de popu-
latie van de tweede graad van het secundair onderwijs. Het betrof hier ongeveer 11.000 
leerlingen van allerlei origine. Aan die kwantitatieve dataset is een kwalitatief  luik toege-
voegd door van negen focusscholen te vertrekken, drie per stad. In de loop van het proces 
zijn er nog extra scholen voor Chinese leerlingen aan toegevoegd omdat er daarvan te 
weinig waren in de geselecteerde scholen. 110 leerlingen zijn gedurende het hele traject op 
diverse momenten bevraagd en twee jaar lang opgevolgd. Er is met hun ouders, peers en 
leerkrachten en directies gepraat. De jongeren kregen overigens ook een fototoestel om 
gemakkelijker met de onderzoekers te kunnen communiceren. Aan de hand van foto’s 
konden zij zo gemakkelijker aangeven wat ze belangrijk vinden in hun thuis- of andere 
omgevingen. Dit is een laagdrempelige methode die de betrokkenheid bevordert en die 
mooie resultaten oplevert.

De spreker licht daarop kort de grafische voorstelling van de onderzoeksmethode toe (sli-
de 5 van de PowerPointpresentatie): de leerling staat in het midden en van daaruit wordt 
het verhaal geconstrueerd. De leerling komt aan het woord en daaraan wordt dan het 
discours van alle andere actoren gekoppeld: van school, van familie en tot slot ook breder, 
van de buurt en vrienden. 

De vele onderzochte thema’s zijn uiteindelijk opgedeeld naar meer specifieke theorieën 
en thema’s om verder uit te werken. Als de thema’s rond sociale ongelijkheid, migratie en 
sociaaleconomische status uit het onderzoeksrooster gelicht worden, komt men in essentie 
terecht bij de theorieën van sociale reproductie, als meer algemene invalshoek. In het on-
derwijs zijn over de decennia heen duidelijk ongelijkheden vastgesteld. Die ongelijkheden 
blijven bestaan en worden ook niet kleiner of minder. Dat noemt men een reproductie van 
de ongelijkheden inzake sociaaleconomische status en migratieachtergrond. Hier speelt de 
wisselwerking tussen individu (agency) en de structurele omgeving (structure) een cruciale 
rol: waar situeren zich de oorzaken of moeilijkheden en welke interacties zijn er tussen 
beide? Welke mogelijkheden kunnen individuen voor zichzelf  creëren binnen structuren 
die hen voor een stuk beperken, maar ook kunnen empoweren.
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Naast deze meer algemene theorieën zijn er ook meer specifieke theorieën die zich richten 
op de discoursen en praktijk. Zo moeten niet alleen de structurele hervormingen van het 
onderwijs – die nu zeer aan de orde zijn – aandacht krijgen, maar moet daarmee op het 
niveau van discours ook goed worden omgesprongen. De interacties tussen mensen in 
het onderwijsgegeven – leerlingen, ouders, leerkrachten – moeten ook naar boven komen 
om dan verscheidene benaderingen te kunnen beoordelen, zoals subtractieve en additieve 
benaderingen, eventueel deficitdenken, netwerken en hun samenstelling en verschillen 
naargelang de betrokken leerling, ouders of  leerkrachten enzovoort. Dat alles leidt dan 
weer tot een meer kritische pedagogie, die dan mee het onderwijssysteem zelf  en alles wat 
daar onmiddellijk mee samenhangt in vraag stelt en niet alleen de blik op de buitenwereld 
richt.

Op welke kernthema’s spitst Oprit 14 zich toe? In eerste instantie op succes of falen in 
het onderwijs en hoe dat benaderd wordt: hoe wordt daarover gesproken, hoe wordt dat 
gedefinieerd, waar worden oorzaken gelegd? Hier is ook een heel sterke link aanwezig 
naar taal in het onderwijs en de bredere samenleving. Het komt ook zeer sterk terug in de 
discoursen en verhalen en in de praktijken in school en thuisomgeving. Daaraan gelinkt 
komt men bij de identificatieprocessen terecht en onder meer de rol van taal daarin. In 
dat verband komt ook stigmatisering en negatieve beoordeling van bijvoorbeeld bepaalde 
talen aan bod. Ook de sociale netwerken en hun invloed, het economische kapitaal, maar 
ook het kapitaal aan informatie en emotionele steun die ze bieden, wordt onderzocht. 
Zoveel mogelijk elementen en actoren die een positieve invloed kunnen hebben op het 
welbevinden en de schoolcarrière nemen de onderzoekers mee. In dat verband wordt ook 
bekeken wat het reguliere onderwijs kan leren van het supplementair onderwijs, zoals het 
Pools en Chinees onderwijs dat op woensdagnamiddag en zaterdag wordt georganiseerd.

Onder de themanoemer succes en falen in het onderwijs, komt het initiële idee van con-
gruentie tussen school- en thuisomgeving naar boven. Onderwijs wordt in beide cruciaal 
geacht om verder te kunnen in de samenleving, zelfs bij gestigmatiseerde jongeren, die 
geacht worden voor dergelijke aspecten minder aandacht te hebben. Zij blijken vaak juist 
sterk gericht op dat belang van onderwijs. De congruentie rond dat punt tussen beide om-
gevingen is aanwezig. Meer uitgespit komen de onderzoekers tot de vaststelling dat het er 
doorgaans om gaat de sociale positie te behouden. Ouders gaan ervan uit dat het diploma 
van hun kinderen niet minder kan zijn dan ze zelf  hebben. Dat typeert de opwaartse so-
ciale mobiliteit. De weg naar het succes verschilt wel vaak. Dan gaat het om de additieve 
of subtractieve benadering. De eerste behelst dat wat in de thuisomgeving gewaardeerd 
wordt als een plus kan worden toegevoegd, zelfs als dat verschilt van wat in de schoolom-
geving gewaardeerd wordt. De subtractieve benadering is meer negatief  getint en gaat uit 
van de hindernissen, zoals taal, die aan de kant geschoven moeten worden om succesvol 
te kunnen zijn.

Wat houdt de deconstructie van het idee van falen of succes in? Hoe spreekt men daarover, 
hoe gaat men ermee om? De verantwoordelijkheid wordt duidelijk doorgeschoven naar 
het individu, de individuele leerling, die gemotiveerd moet zijn, talent moet hebben en 
de juiste keuzes moet maken. Kortom, het individu moet het ‘willen’, het meritocratisch 
ideaal dus. Een citaat (slide 12) toont aan dat men ervan uitgaat dat allochtone jongeren 
van de derde en vierde generatie voldoende geïntegreerd zijn om te weten dat er gestudeerd 
moet worden en dat ze dus zelf  verantwoordelijk zijn voor die keuze. Als ze die wil niet 
kunnen opbrengen, moeten ze ook niet klagen, zo luidt het.

Tegelijk wordt aan de individuele responsabilisering wel een meer culturaliserende, sys- 
teemstructurele benadering gekoppeld die de thuisomgeving allesbepalend noemt voor al-
les wat een leerling kan. Een ander citaat (slide 13) stelt dat de cultuur van de ouders vaak 
niet is afgestemd op de verwachtingen inzake onderwijs. De cultuur van het studeren zit bij 
westerse culturen meer ingebakken, meent men dan. Bij die benadering wordt niet zozeer 
het individu maar veeleer de thuisomgeving geproblematiseerd.
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Tegelijkertijd speelt ook nog het idee van de modelminderheden. Niet alle minderheden 
worden op dezelfde manier benaderd. Zo geldt tegenover Chinese leerlingen eveneens een 
meer culturele benadering maar dan sterk positief. Dat wordt in citaten van leerkrachten 
gestaafd wanneer het bijvoorbeeld over een in België geboren Chinese jongere gaat, met 
vergelijking van de discipline van die leerlingen met de discipline die in China bijvoorbeeld 
bij de organisatie van de Olympische Spelen aan de dag is gelegd (slide 14). De positieve 
benadering met betrekking tot de modelminderheden hangt samen met wat wordt ver-
wacht van een leerling en de verwachting dat wat erin geïnvesteerd wordt, ook resultaat 
oplevert, een kosten-batenanalyse dus. Maar dit is niet een rationele analyse aangezien 
allerlei stereotypen (positief  of negatief), percepties en verwachtingen mee een rol spelen.

Op de vraag welke rol school en onderwijs in het verhaal van succes of falen speelt, komt 
duidelijk tot uiting dat de verantwoordelijkheid buiten de schoolomgeving wordt gelegd. 
Scholen, onderwijs en leerkrachten lijken daar weinig te kunnen aan doen. Scholen en 
onderwijs hebben volgens hen  de succesfactor niet in de hand. Studieadvies geven aan 
leerlingen blijkt moeilijk, en men richt zich eerder op structurele aanpassingen of strenger 
zijn jegens leerlingen en ouders met betrekking tot studeren dan op het systeem zelf  en 
de interacties binnen de schoolcontext. Om succesvol te zijn binnen het onderwijs, moet 
men kunnen bouwen op buiten het onderwijs gelegen factoren, waaraan het onderwijs zelf  
weinig kan doen. De onderzoekers veronderstellen dat die toch wijdverbreide visie allicht 
samenhangt met het gevoel dat bij het onderwijspersoneel leeft van overspoeld te worden 
door de diversiteit in de instroom en al wat daar rond leeft in de samenleving. Ze beschik-
ken niet over de juiste instrumenten of strategieën om daarmee om te gaan en hebben het 
er moeilijk mee, zo stelt datzelfde onderwijspersoneel.

Het thema taal vormt in het hele proces een belangrijke factor, ook inzake het al dan 
niet succesvol zijn. Binnen dat perspectief  komt de congruentie tussen thuisomgeving en 
schoolomgeving veel minder naar boven. Bij ouders en leerlingen leeft veeleer een en-en-
benadering van meertaligheid terwijl de scholen doorgaans een of-ofhouding aannemen. 
Vanuit het perspectief  van de leerling wordt de thuistaal/moedertaal als zeer positief  erva-
ren en als noodzakelijk, niet alleen als communicatiemiddel over de generaties heen, maar 
ook als identiteitsgegeven, zoals uit een citaat van een Poolse vrouw moet blijken (slide 
17). Ouders en leerlingen hechten veel belang aan die deelidentiteit van de eigen origine en 
dat hoeft ook nooit te verdwijnen, oppert de heer Clycq.

Dat zegt evenwel niets over het belang dat men aan het Nederlands hecht. Dat blijkt sa-
men te gaan met het grote belang dat aan de eigen taal wordt gehecht. 66 percent van de 
leerlingen vindt het zeer belangrijk om Nederlands te kennen naast de eigen taal. Volgens 
de leerlingen vindt 69 percent van hun ouders het zeer belangrijk dat ze Nederlands en de 
eigen taal goed kennen. In de schoolcontext komt die en-enbenadering echter niet terug. 
Zoals gezegd, leeft daar eerder een of-ofbenadering. Taal wordt er vaak beschouwd als een 
oorzaak van falen en daartegen worden sancties ingesteld, zoals via de strafkaart. In de 
media worden juist die aspecten eruit gelicht en uitvergroot: mag je op school de thuistaal 
spreken? Vooral Turks-, Arabisch- en Berberssprekende jongeren geven aan dat dit niet 
het geval is.

Mevrouw Reinhilde Pulinx van de Universiteit Gent licht daarop een onderdeel van het 
onderzoek toe. Het betreft een specifieke – maar ruime – kwantitatieve bevraging ter zake 
bij 670 leerkrachten in 48 secundaire scholen van de drie regio’s. Deze bevraging gebeurde 
online. Er is gevraagd naar de manier waarop men omgaat met meertaligheid, diversiteit, 
burgerschapscompetenties, het eigen handelen in de klas en het vertrouwen dat de leer-
krachten hebben in hun leerlingen. Daaruit is gebleken dat bij leerkrachten de heel speci-
fieke focus op Nederlands als enige taal in het onderwijs duidelijk aanwezig is. 
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Niet minder dan 77 percent van de leerkrachten is het ermee eens dat anderstalige leer-
lingen op school geen andere taal zouden mogen spreken. Een derde van de leerkrachten 
blijkt ervan overtuigd dat het in het belang van de anderstalige leerling is als deze effectief  
gestraft wordt voor het gebruik van zijn moedertaal op school. Maar liefst 78 percent wijst 
een gebrekkige kennis van het Nederlands aan als een van de belangrijkste redenen voor 
schoolachterstand. Met maar drie percent van de leerkrachten die zich daarin kan vin-
den, is er duidelijk geen draagvlak voor meertalig onderwijs. Dat duidt niet alleen op een 
sterke afwijzing van meertalig onderwijs, maar net zo goed op een afwijzing van een visie 
die meertaligheid beschouwt als een opportuniteit, als ruimte laten voor de eigen taal op 
school. Zo meent maar een kleine 13 percent dat een schoolbibliotheek ook boeken moet 
bevatten in de moedertaal van de leerlingen. Uit nog een andere vraag, blijkt dat slechts 
een kleine 7 percent vindt dat anderstalige leerlingen op school – al dan niet binnen het 
reguliere aanbod – de mogelijkheid moeten krijgen om die moedertaal te leren. Taal wordt 
ook niet erg belangrijk geacht voor de identiteit van de bewuste leerlingen. Zo blijkt met 
betrekking tot stelling 7 van de bevraging dat ruim 44 percent van de leerkrachten het veel 
belangrijker vindt dat anderstalige leerlingen goed Nederlands leren dan dat ze de kennis 
van de moedertaal behouden.

Dieper onderzoek van de resultaten van de bevraging leert dat men in het hele onderwijs-
veld heel sterk geloof hecht aan het benadrukken van het Nederlands als enige taal in het 
onderwijs (als instructietaal, naast de vakken Engels, Frans, Duits enzovoort). Toch is er 
een zeker verschil tussen de scholen op basis van de leerlingenpopulatie. De leerkrachten 
werd ook gevraagd naar een inschatting van het aantal allochtone leerlingen bij hen op 
school. In de ‘gemengde’ scholen met 40 tot 60 percent en ook 60 tot 80 percent alloch-
tone jongeren, wordt daarop nog sterker de nadruk gelegd. In de zogenaamde ‘witte’ en 
‘zwarte’ concentratiescholen is dat veel minder.

Na nog verder graven, vindt men ook een samenhang tussen het vertrouwen dat leer-
krachten hebben in leerlingen en hun presteren en hun kunnen, en het geloof in een sterke 
nadruk op het Nederlands op school. Hoe meer ruimte er wordt gelaten voor de thuistaal 
op school, hoe groter het vertrouwen in de leerling. Hoe sterker de focus op Nederlands 
wordt gelegd, hoe minder vertrouwen in het kunnen van de leerlingen. Dat blijkt overigens 
niet gelinkt aan het geloof van leerkrachten in het eigen kunnen. Een dergelijk verband is 
niet gevonden.

Onder jongeren van Turkse en Marokkaanse origine die gevraagd worden naar het ge-
bruik van  talen en met name het Nederlands, geeft 65 percent aan dat ze doorgaans naar 
Nederlandstalige televisie kijken. Met wie spreken ze Nederlands? Voor 44 tot 48 percent 
is dat met ouders. Voor broers en zussen en vrienden loopt dat zelfs op tot 85 à 90 percent. 
Met grootouders ligt dat veel lager, op amper 9 percent. Daar komt dan het belang van 
taal als generatieoverschrijdend medium terug, om ook grootouders hun rol te laten opne-
men. De jongeren blijken perfect in staat om op een flexibele manier met taal om te gaan 
en blijken ook op zeer regelmatige basis het Nederlands te gebruiken besluit de spreker, 
ook buiten de schoolcontext.

De of-ofbenadering leidt niet zelden tot een rist taalprojecten die worden opgestart door 
scholen of individuele leerkrachten. De onderzoekers zijn de mening toegedaan dat die 
niet altijd goed inspelen op wat er precies gaande is. Een citaat (slide 32) toont aan dat 
moedertaal en racistisch taalgebruik op dezelfde hoogte geplaatst worden in een positieve 
ludieke poging van een leerkracht om gebruik van het Nederlands aan te moedigen en te-
gelijk racistisch taalgebruik te ontmoedigen. De eigenheid wordt dan onbelangrijk geacht. 
Anderzijds wordt met het ‘strafspaarpotje’ wel samen geluncht, waar de ondersteuning 
van eigenheid dan plots wel een plaats krijgt – kebab (voor de Turkse leerlingen) of frieten 
(voor de Belgische leerlingen) eten. Ondanks de positieve insteek om met meertaligheid en 
eigenheid om te springen, blijkt er toch een duidelijk stigma op bepaalde talen te rusten.
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Toch zet onderwijs sterk in op meertaligheid, zij het voor talen als Engels en Frans of die 
van de BRIC-landen. De onderzoekers bekeken ook de behoeften van ouders en leerlingen 
inzake taal. Wat willen zij inbrengen in de scholen? Dat behelst daarom niet onderwijs in 
eigen taal of vakken in de eigen taal, benadrukt de heer Noel Clycq, maar wel de positieve 
benadering van de eigen taal. Er is ter zake geen congruentie tussen wat ouders en jongeren 
zelf  vertellen (een additieve benadering: thuistaal als een toegevoegde waarde) en wat de 
schoolomgeving aanbrengt. Daar leeft veeleer een subtractieve benadering van de talen.

Voor andere talen, zoals het Chinees, is er een veel grotere openheid, en worden er zelfs 
pakketten aangeboden over de middag of wordt iets opgenomen in de lessenpakketten. De 
bevraagde Chinese leerlingen laten zelf  ook horen dat hun taal niet op dezelfde negatieve 
manier wordt benaderd als Marokkaans of Turks.

De stigmatisering die door een negatieve benadering ontstaat, maken de jongeren zich ei-
gen, niet alleen als het over talen gaat. Het heeft een invloed op de manier waarop zij met 
onderwijs omgaan. Ook voor onderwijsvormen zoals het beroepsonderwijs keert het ne-
gatieve discours terug, zowel bij onderwijspersoneel als bij ouders en leerlingen. Het wordt 
beschouwd als een ‘afvalrichting’ waar men in terecht komt als men niet goed genoeg is 
voor de andere richtingen. In een citaat blijkt (slide 35) een directeur dat te betreuren, om-
dat dat zeer demotiverend werkt ten aanzien van zowel de ouders als de leerlingen.

In het kader van migratieachtergrond ziet men dat de negatieve beeldvorming ook de 
kop opsteekt. Zo stelt een directeur dat men probeert ‘goeie en wittere’ leerlingen aan te 
trekken om een betere mix te bekomen, al wordt het niet geëxpliciteerd. De minderheden 
blijken de beeldvorming over te nemen, wat blijkt uit een citaat van een Turks meisje wiens 
moeder stelde dat minder Turken in de klas beter zou zijn. De middenklassecultuur begint 
duidelijk een rol te spelen, leiden de onderzoekers daaruit af.

Hoe kan het onderwijs dan wel hervormd worden? Welke zijn de goede strategieën? Waar 
spelen de positieve benadering en elementen in de praktijk? Sommige scholen hanteren 
positieve strategieën en nemen de thuisomgeving en wat daar naar voren wordt geschoven 
mee. Leerkrachten en directies daar stellen dat het juist een sterkte is van diverse thuis-
talen te hebben. Daaruit kan men ook leren. Het positieve zelfbeeld wordt mee door de 
thuisomgeving gegenereerd. Er zijn dus goede praktijkvoorbeelden, stelt de heer Clycq, 
waar ongeacht de sociaaleconomische en/of migratieachtergrond van de leerling, een hoge 
mate van welbevinden heerst en positieve resultaten geboekt worden. Zo leidt ook steun 
van broers en zussen en emotionele ondersteuning van ouders (wat overigens niet het-
zelfde is als de klassieke ouderbetrokkenheid, zoals die tot uiting komt in het nakijken van 
de agenda enzovoort) tot hogere punten en meer academisch zelfvertrouwen.

Het supplementair onderwijs, zoals de Poolse en Chinese school op woensdagnamiddag 
en zaterdag, begint bij wat ouders ervaren als een gebrek in het reguliere onderwijs inzake 
taal, identiteit en culturele achtergrond. Naar aanleiding daarvan worden dan andere initi-
atieven opgezet. De institutionele ondersteuning van de cultuuroverdracht van ouder naar 
kind en van leerkracht naar kind maakt de initiatieven populair. Er wordt veel positieve 
aandacht besteed aan eigen taal, culturele achtergrond en positief  zelfbeeld van de jon-
geren. De instellingen kennen dan ook succes en zien hun leerlingenaantallen toenemen. 
Dat leidt ook niet tot afgesloten en geïsoleerde identiteiten of een focus op enkel taal. Er 
wordt juist gewerkt vanuit een breder beeld van de leerlingen. Sommige leerlingen geven 
aan dat hun studieoriëntering verbeterd is door de leerkrachten in de Poolse school of dat 
ze een breder informatienetwerk kregen. Het maakt het eenvoudiger om met hun ouders 
te discussiëren als ze goed Pools spreken. De ouders kunnen beter betrokken worden bij 
het onderwijs. De behoefte aan die benadering leeft bij ouders en leerlingen. Heel wat po-
sitieve elementen zouden voor het reguliere onderwijs als input kunnen dienen. Het is niet 
de bedoeling om de blik te richten op het alternatieve circuit, maar wel om het reguliere 
circuit sterker te maken.
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Concluderend stelt de heer Clycq dat het omgaan met diversiteit geen bijzaak is, maar 
een kernaspect. Het speelt in de klassen, bij de ouders en de leerlingen. Diversiteit is sterk 
aanwezig in de schoolomgeving maar de manier waarop ermee wordt omgegaan, is niet 
optimaal. Met het onderzoek ontstaat de mogelijkheid om de discussie aan te gaan in 
het onderwijsmilieu en een draagvlak te creëren of  uit te bouwen. Vooralsnog geeft de 
dominante groep in de samenleving vanuit het vermelde perspectief  de instituties vorm. 
Dat is niet onlogisch. De culturele elementen komen in dat kader aan bod. Dit gebeurt in 
alle landen. Volgens de spreker is het vooral van belang om ervoor open te staan, om er 
reflexief  mee om te gaan, om te zien dat het kan betekenen dat anderen het er veel moei-
lijker mee hebben of er hindernissen door ondervinden. 

De onderzoekers konden vaststellen dat vooral positieve aandacht gaat naar die groepen 
die zich meer conformeren aan of die meer overeenkomen met wat in de dominante groep 
aanwezig is. De rol van de modelminderheden komt in dat verband terug. 

Men is zich daar op beleidsniveau ook wel van bewust, zoals mag blijken uit een aantal 
vermeldingen op de website van Onderwijs Vlaanderen. Men meent op de goede weg te 
zijn. Door het onderschrijven van die reflectie kan aan het onderwijs de juiste richting 
worden gegeven. De visie wordt breed gedeeld. Een meer zelfkritische pedagogie is aange-
wezen. Daarbij moet de rol van onderwijs in het succesvol zijn een plaats krijgen.

II. besprekIng: Vragen en opmerkIngen Van de leden en ant-
woorden Van de onderzoekers

Mevrouw Sabine Poleyn wil nader ingaan op de rol van de leraren in dit alles. Ze heeft de 
indruk dat de leraren die aan het woord zijn gekomen, zelf  een weinig diverse groep waren. 
Het lijkt er alleszins op dat het om een exclusief  ‘witte’ groep gaat. Is er zicht op het belang 
van een al dan niet migratie- of anderstalige achtergrond voor de leraren? Kan zulks op de 
een of andere manier een positieve rol spelen? Zijn er gegevens over de evolutie daarvan, 
wil het lid weten, verwijzend naar een resolutie die beoogde in de lerarenopleiding een wat 
gekleurder publiek aan te trekken. Persoonlijk heeft ze niet de indruk dat dit veel effect 
gehad heeft. 

Mevrouw Elisabeth Meuleman begrijpt dat supplementair onderwijs in essentie extra les-
sen in de eigen taal buiten het reguliere onderwijs betekent. Dat zou tot goede resultaten 
leiden. Pleiten de onderzoekers dan ook voor extra buitenschoolse lessen? Of zijn er ar-
gumenten die de voorkeur leggen bij een positieve en interculturele organisatie van het 
reguliere onderwijs? 

In het licht van de hervorming van het secundair onderwijs, begrijpt het lid dat de onder-
zoekers de focus in eerste instantie op het pedagogische aspect zouden willen zien liggen? 
Achten ze de structuurhervorming dan niet echt nodig of hangen de twee zaken samen? 

Mevrouw Fatma Pehlivan wil graag weten of er ook onderzocht is welke de impactver-
schillen zijn van het supplementair onderwijs in de verschillende groepen. Het onderzoek 
heeft zich blijkbaar toegespitst op Poolse en Chinese kinderen. Is iets soortgelijks on-
derzocht voor Turkse of Marokkaanse kinderen? De gemeenschappen zijn immers heel 
verschillend, stelt het lid.

Het onderzoek doorbreekt het beeld dat in veel scholen leeft, als zouden kinderen van 
andere origine vooral of zelfs bijna uitsluitend de thuistaal spreken in de thuisomgeving. 
Welke reacties krijgen de onderzoekers daarop in de respectieve scholen? 

Voor het wederzijds vertrouwen tussen leerkrachten en leerlingen is zulks vanzelfsprekend 
niet onbelangrijk. Is er actie mogelijk in het kader van de hervorming van het secundair 
onderwijs om het gebrek aan vertrouwen van leerkracht ten opzichte van leerlingen en 
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omgekeerd aan te pakken? Zulks zou alleszins de leerprestaties ten goede komen, zeker 
als men daar ook de ouders in weet te betrekken. Ook de vroegtijdige schooluitval en het 
spijbelen zouden op die manier kunnen worden ingedamd.

De heer Boudewijn Bouckaert vraagt zich af wat er mis is met de meritocratie en heeft ook 
moeite met de toch wel sterk ideologische kleuring – het betreft hier duidelijk een post-
modernistisch marxistisch verhaal – in het onderzoek. Meritocratie is het hart van onze 
democratie. De meritocratie zorgt er precies voor dat mensen niet beloond worden omdat 
ze tot een bepaalde klasse, een bepaalde stand of een bepaald ras behoren, maar integen-
deel beloond worden naargelang hun verdiensten en hun inzet. Er is ook niks mis met het 
middenklassemodel. En wie het dan toch afbreekt, moet minstens ook met alternatieven 
komen. Zoals de zaken nu staan vormt de middenklasse een van de belangrijke steun- 
pilaren van de democratie omdat ze zowel het populisme als de dictatuur de weg verspert. 
Landen zonder middenklasse zijn dan ook maar zelden democratieën. Het lid stelt dat er 
in onze samenleving ook geen sprake is van een zonder meer homogene dominante groep 
die zijn wil oplegt.

Een en ander belet overigens niet dat het onderzoek wel degelijk een aantal interessante 
resultaten opgeleverd heeft. Goed nieuws is de integratiegedachte als uitgangspunt. Dat 
moet ook volgens de heer Bouckaert de norm zijn, en behelst ook een stuk aanpassing aan 
de omgeving waarin men integreert. Dat is een substantiële voorwaarde om mensen uit 
een migratieachtergrond vooruit te helpen. De nadruk op kennis van het Nederlands – een 
goede regeringspolitiek, die ook breed gevolgd wordt door de scholen – is daarom ook es-
sentieel voor hun sociale mobiliteit en voor de cohesie van de gemeenschap. Het gaat dan 
ook niet op dat te demoniseren als een monocultureel perspectief  dat opgedrongen wordt. 

Het lid is het er wel mee eens dat integratie op een fatsoenlijke manier moet gebeuren, met 
respect voor mensen. Bepaalde bestraffingsvormen kunnen dan weinig tactvol overkomen 
en minder aangewezen zijn. De doelstelling zelf, het aanreiken van een tool voor integratie, 
steunt de heer Bouckaert wel. Hij vindt het bovendien sterk overdreven en ook enigszins 
demagogisch (cf. de gehanteerde citaten), te stellen dat directies thuistaal op de speelplaats 
en racistisch taalgebruik normatief  op dezelfde hoogte plaatsen omdat beide bestraft wor-
den. Geen van beide hoort thuis in een moderne school die integratie nastreeft, stelt het 
lid. Het idee van de ‘spaarpot’ – toch wel een zeer milde sanctievorm – lijkt in die context 
niet eens negatief, besluit hij. 

Onze samenleving zit onmiskenbaar met een integratieprobleem. Scholen en het gebruik 
van het Nederlands zijn belangrijke integratietools. Sterk inzetten op die taalidentiteit is 
dan ook niet meer dan normaal. Iets wat het onderzoek volgens de heer Bouckaert op een 
bepaalde manier toch in twijfel lijkt te trekken.

De heer Noel Clycq bevestigt dat in de scholen van het onderzoek, hoewel uit alle oplei-
dingstypes en uit alle netten, er hoofdzakelijk autochtone Vlaamse leerkrachten bevraagd 
zijn. Eén of twee leerkrachten van andere etnische origine uitten zich overigens soms in 
dezelfde negatieve zin over de thuistaal of ouders. Het onderzoek wil Vlamingen niet stig-
matiseren of als racisten bestempelen, verzekert de heer Clycq. Het komt ook bij anderen 
voor en meer vanuit de dominante groep dan uit minderheidsgroepen.

Mevrouw Reinhilde Pulinx legt uit dat er in de scholen waar het onderzoek liep, weinig al-
lochtone leerkrachten waren. De weinigen die er waren, probeerde men bij het onderzoek 
te betrekken. Er is geen specifieke keuze gemaakt om een bepaald groep leerkrachten te 
bevragen.

De onderzoekers willen ook geen pleidooi houden voor het oprichten van supplementair 
onderwijs voor elk van de minderheidsgroepen, stelt de heer Noel Clycq. Het initiatief  
gaat vaak uit van die groepen zelf: van de ouders in de Chinese gemeenschap, bij de Poolse 
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school was er financiële steun van de Poolse overheid uit. Door de jaren heen zijn derge-
lijke lessen georganiseerd voor de vroegere migratiegroepen. Zo werden er bijvoorbeeld 
taallessen gegeven voor Italiaanse migranten. Er is een behoefte, maar het brengt voor 
jongeren wel nog altijd extra werkdruk mee. Ouders, van hun kant, hebben er behoefte aan 
om de culturele vanzelfsprekendheid die in het reguliere onderwijs niet expliciet is voor 
niet-autochtone gemeenschappen, ingevuld te zien via die weg. De onderzoekers wijzen 
erop dat niet de idee van les geven of krijgen in de thuistaal, maar wel meer positieve aan-
dacht voor de thuistaal in de lessen en de omgeving zelf  noodzakelijk is. Bestraffing is dan 
niet aan de orde. Het supplementaire onderwijs ziet de spreker ook niet meteen verdwij-
nen, omdat niet alle aspecten daarvan in het reguliere circuit opgenomen kunnen worden.

Mevrouw Sarah Braeye, die onderzoek heeft verricht naar de Chinese scholen, voegt daar 
nog aan toe dat de Poolse school is ontstaan vanuit de idee dat jongeren voorbereid moe-
ten zijn op het Poolse onderwijssysteem, mochten ze terugkeren. In het curriculum wordt 
daarom ook aandacht besteed aan geschiedenis en aardrijkskunde van het land, naast 
taal en cultuuronderwijs. De Chinese school focust alleen op taal en cultuur. Behalve de 
verschillen in aanpak ziet de spreekster wel grote gelijkenissen in de manier waarop die 
scholen een positieve impact genereren op de schoolloopbaan van kinderen met een mi-
gratieachtergrond. 

Dit houdt op zich nog geen pleidooi in om die scholen van overheidswege dan maar te 
gaan ondersteunen of dergelijk onderricht te veralgemenen. Maar de spreekster pleit wel 
voor een vorm van samenwerking tussen regulier en supplementair onderwijs. Daar zijn 
meerdere goede redenen voor. De scholen in kwestie bereiken de ouders immers beter 
en alle bevraagde Poolse en Chinese jongeren bleken aan een dergelijke supplementaire 
school verbonden. Hoewel die supplementaire scholen oorspronkelijk geen onderdeel van 
het onderzoek vormden, noopte die laatste constatatie tot het verbreden van het onder-
zoeksveld. Een en ander toont het belang van de plek aan voor zowel jongeren als ouders 
van die gemeenschappen. Het reguliere onderwijs van zijn kant, kan de ouders vaak niet 
voldoende bereiken.

Op de supplementaire scholen krijgen de ouders ook een belangrijke rol toebedeeld als be-
geleider van het leerproces. In het reguliere onderwijs gebeurt dat om diverse redenen niet, 
meestal omdat ze de taal of vakken niet machtig zijn. Het is echter wel van belang voor de 
verhouding tussen jongeren en hun ouders. 

Mevrouw Braeye ziet voor de supplementaire scholen een belangrijke brugfunctie tussen 
regulier onderwijs en de families weggelegd. Afsluitend geeft ze nog mee dat er landen zijn 
waar dergelijke scholen wel degelijk ondersteund worden, precies omdat ze erkend worden 
als een ondersteunende factor binnen de schoolloopbaan van jongeren.

De heer Noel Clycq beaamt dat in dergelijke scholen onder meer de studieoriëntering mee 
gestuurd wordt, omdat er daar meer informatie naar boven gehaald wordt. De supplemen-
taire scholen vragen overigens zelf  om de banden aan te halen met het reguliere onderwijs. 
In de Poolse scholen wordt het onderricht overigens verstrekt door echte leerkrachten, die 
zeker bereid zijn om ook buiten de Poolse scholen les te geven. Het supplementaire onder-
wijs mag dus zeker niet als een soort geïsoleerd circuit worden beschouwd dat geen voeling 
of raakpunten heeft met het reguliere onderwijs of de ruimere samenleving. 

Over de vraag of er veeleer een pedagogische dan een structurele hervorming nodig is, 
meent de heer Clycq geen uitspraak te kunnen doen. Het debat over die structurele her-
vorming loopt immers en moet ook wel degelijk op een ander niveau gevoerd worden. 
Hijzelf  kan zich alleen uitspreken over de pedagogische en inhoudelijke invalshoek. Het 
belang van onderwijs wordt weliswaar door iedereen onderschreven, maar het tussen de 
verschillende betrokkenen bestaande wantrouwen dient doorbroken, stelt hij. Men raakt 
er niet uit wat al dan niet gewaardeerd wordt of hoe men dat succesvol kan maken en wat 
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men meeneemt. Daarop moet worden ingezet, meent de spreker. Ook de negatieve beeld-
vorming rond beroepsonderwijs moet aangepakt. De onderzoekers hebben zich vooral 
gericht op culturele aspecten, de beeldvorming die wordt doorgegeven en de verschillen in 
perspectieven.

Voor mevrouw Reinhilde Pulinx kunnen een structurele en een pedagogische hervorming 
perfect parallel verlopen. Wachten op vooruitgang inzake de structurele hervorming om 
met de extra ondersteuning van leerkrachten te beginnen is niet de juiste optie, stelt ze. 
De taalleerkrachten uit het onderzoek zitten met de handen in het haar, weten niet hoe ze 
met groepen ‘anderstalige’ leerlingen (zelfs al zijn die hier geboren) moeten omgaan. Ook 
instrumenten ter ondersteuning kunnen al worden ingezet los van de hervorming van het 
secundair onderwijs. 

Het onderzoek richtte de blik specifiek op de Poolse en Chinese supplementaire scholen 
omdat die er als vanzelf  uit sprongen in het onderzoek. Initieel was het, zoals gezegd, ove-
rigens niet eens de bedoeling om deze scholen in het onderzoek te betrekken. Dat was bij 
Marokkaanse en Turkse jongeren volgens de heer Noel Clycq niet zo en dus is daar verder 
niet op ingegaan. 

De veronderstelling dat jongeren alleen op school Nederlands spreken wordt sterk ont-
kracht door de data die het onderzoek heeft opgeleverd. En als de jongeren zelf  aan het 
woord komen, blijkt er een veel grotere variatie. Op het debat van het congres dat doorging 
op 4 december 2012 werd door sleutelpersonen in het onderwijs eveneens aangehaald dat 
jongeren buiten school zelden Nederlands spreken, ondanks de bevindingen van het on-
derzoek. Dit neemt niet weg dat uit de reacties van het onderwijsveld in elk geval een grote 
interesse kan worden opgemaakt. Men staat open voor bijsturing van de beeldvorming. 
Daarom worden ook studiedagen georganiseerd waarop het onderzoek voor bespreking 
voorligt.

Mevrouw Fatma Pehlivan merkt op dat uit het onderzoek blijkt dat iedereen, ouders, 
leerkrachten en omgeving, verwacht dat de jongeren slagen in het onderwijs. Dat strookt 
niet met het klassieke beeld als zouden migrantenouders zich weinig aantrekken van de 
schoolloopbaan. De beeldvorming rond jongeren met een islamitische achtergrond, is bij 
voorbaat al vaak negatief  door de negatieve aandacht in de media. Dat verontrust het 
lid, zeker in het licht van het feit dat in Antwerpen de volgende jaren tot 50 percent en in 
Gent tot 30 percent van de schoolbevolking uit die groepen afkomstig zal zijn. Onderwijs 
speelt een cruciale rol en moet de identiteit al van in de kleuterklas positief  meenemen. 
Maar het onderwijs laat momenteel te veel kansen liggen. Dat juist leerkrachten secundair 
onderwijs een verkeerd beeld van die groepen hebben, verontrust haar zo mogelijk nog 
meer. Pubers pikken dat immers makkelijker op en zijn ook nog eens extra gevoelig voor 
dat soort zaken. Ze is overigens zeker niet tegen integratie gekant, maar meent dat zulks 
niet betekent dat er geen aandacht zou moeten zijn voor de eigenheid van die leerlingen. 
Het gaat gewoon niet op om die eigenheid te ontkennen of te willen afnemen. De politieke 
omgeving moet zich volgens het lid bij elk debat over de toekomst van het onderwijs, ook 
bijvoorbeeld inzake de lerarenopleiding of het loopbaanpact, over die aspecten bezinnen 
met het oog op wat men wil bereiken. Te beginnen met de grotere steden waar de proble-
matiek al acuut is, maar ook met aandacht voor de centrumsteden en zelfs de kleinere 
gemeenten waarnaar de problematiek geleidelijk aan begint uit te waaieren. 

Mevrouw Reinhilde Pulinx stelt dat taal, en in casu het Nederlands, dan wel als een middel 
tot integratie beschouwd mag worden, maar dat in de onderzochte scholen daarvan soms 
weinig te merken was. In de klasgroepen zowel als op de speelplaats vormen zich groepen 
van Vlaamse leerlingen, Turkse leerlingen, Marokkaanse leerlingen. Bij groepsopdrachten 
is er niet direct spontane onderlinge samenwerking. Leerkrachten geven wel aan dat er 
daar vooralsnog niet echt aandacht aan wordt besteed omdat het niet als problematisch 
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wordt ervaren. Het samenleven wordt momenteel dus nog niet proactief  aangeleerd op 
school.

Mevrouw Kathleen Helsen stelt dat het in het kader van de lerarenopleiding en de aanpak 
door leerkrachten niet moet gaan om een aan te leren didactiek, maar wel om een levens-
houding die men moet aannemen. Kan dat in een lerarenopleiding of via ondersteuning 
van leerkrachten bijgestuurd worden, vooral als de ondersteunende personen mogelijks 
ook remediëring behoeven inzake die basishouding? Het lid is ervan overtuigd dat in we-
zen de hele samenleving de ommezwaai naar een andere levenshouding moet nemen om 
de integratie te laten slagen.

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke oppert dat onderwijs als structuur op zich een leeg vat 
is als leerkrachten het niet waarmaken. De rol van leerkrachten is daarin cruciaal. Het cur-
riculum van de lerarenopleiding kan doorgelicht worden op grond van de noodzakelijke 
basishouding. 

Wie al in het onderwijs staat, moet via permanente opleiding en bijscholing attent ge-
maakt worden op de bestaande denkbeelden. Vaak worden goede voornemens en initi-
atieven van jonge leerkrachten meteen gekelderd omdat ze in een schoolcultuur terecht- 
komen die vasthoudt aan bepaalde denkbeelden. Met een team aan de slag gaan en zichzelf   
kritisch bevragen lijkt de spreekster de enige potentieel succesvolle optie in het kader van 
bijscholing. 

Daarop aansluitend wijst mevrouw Reinhilde Pulinx erop dat het thuistaalproject in Gent 
– waaraan het Steunpunt Diversiteit en Leren heeft geparticipeerd – heeft uitgewezen dat 
het begeleiden en ondersteunen van leerlingen een positiever klimaat kan genereren in de 
klas. De leerlingen in het basisonderwijs voelden zich daardoor ook beter en zetten de 
stap naar actievere deelname aan het klasgebeuren. Dat effect werd bereikt op vrij korte 
termijn met gerichte methodieken en acties. Er was daarbij nog geen sprake van meertalig 
onderwijs, maar louter van wat meer aandacht voor de thuistaal. De leerkrachten wilden 
naderhand niet meer terugkeren naar de situatie vooraf, waar er geen ruimte was voor de 
thuistaal. 

Er zijn diversiteitscompetenties opgemaakt. Ze worden naast de leerkrachtencompetenties 
gelegd en kunnen wel degelijk ingepast worden in het curriculum van de lerarenopleiding, 
besluit mevrouw Pulinx. Het moet wel als kernaspect en niet als bijzaak of aparte module. 
Stages kunnen insgelijks mee de blik verruimen.

Mevrouw Sabine Poleyn wil weten waarom precies voor Antwerpen, Gent en Genk is ge-
kozen, terwijl ondertussen heel Vlaanderen zich geconfronteerd ziet met veel anderstalige 
leerlingen in de scholen, soms zelfs tot 100 percent. In West-Vlaanderen hebben, bijvoor-
beeld, ook Kortrijk en Oostende daarmee te maken. En ook grensgemeenten komen daar 
van oudsher specifiek mee in aanraking. Ze hoopt dat men deze bedenking zal meenemen 
voor verder onderzoek

De heer Noel Clycq beaamt dat die vraag insgelijks een valabel onderzoeksdomein betreft 
en wijst er tegelijk op dat na afloop van het onderzoek, het moeilijkste nog komt, namelijk 
de valorisatie van de onderzoeksresultaten.

Inzake sensibilisering volstaat het niet om didactische vormen aan te passen. Met de stake-
holders proberen de onderzoekers af te spreken wat de beste werkwijze is. Het onderzoek 
stuurt in de richting van veel fundamentelere niveaus dan het louter didactische. Daarom 
wordt er een website opgezet voor leerlingen, leerkrachten en ouders waar de citaten wor-
den besproken. Zo kunnen ze getoetst worden op de eigen school en worden de beelden in 
contact gebracht met elkaar binnen de school, teneinde van elkaar te kunnen leren.
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Mevrouw Elisabeth Meuleman meent dat het uitgangspunt van het onderzoek was de 
vooronderstellingen die op grote schaal in de scholen blijken te leven in de scholen zelf  te 
onderzoeken en dan te bekijken of ze terecht zijn of niet. Ze hoort bij de heer Bouckaert 
heel andere ideeën. Er leven volgens het lid heel wat vooroordelen over allochtonen in het 
onderwijs, die dit grootschalig onderzoek objectief  heeft benaderd.

De heer Noel Clycq stelt dat er op zich niks mis is met het meritocratische ideaal, maar 
het moet dan wel in zijn context geplaatst worden. Uit het onderzoek kwam, in casu bij 
bestraffingen, naar voren dat er hindernissen zijn die voor bepaalde groepen niet en voor 
andere wel gelden. Voor sommigen geldt niet dat iedereen voor zichzelf  kan zorgen en 
succesvol kan worden. Onder ‘dominante groep’ verstaan de onderzoekers het Vlaams on-
derwijs en degene die dat organiseert, de beleidsmakers en de leerkrachten, die uiteindelijk 
nog allemaal vrij homogene groepen blijken te zijn. Alle samenlevingen kennen dominante 
groepen, inzake etno-culturele en socio-economische achtergronden. De dominante groep 
moet zo zelfzeker zijn dat hij ook zichzelf  onder de loep durft te nemen. De onderzoekers 
willen die spiegel voorhouden en een discussie op gang brengen. Ze houden daarbij vast 
aan de stelling dat integratie een tweewegsysteem is, dat van twee kanten opoffering en 
aanpassing vraagt. Dat staat los van het benadrukken van het Nederlands.

De heer Ward Nouwen gaat in op de link van meritocratie aan democratie. Meritocratie 
veronderstelt dan toegankelijkheid voor iedereen en gelijkheid. Er wordt volgens de spre-
ker echter geen rekening gehouden met bestaande structurele ongelijkheden. Deze worden 
ook telkens gereproduceerd, waardoor we ze ook telkenmale in de PISA-resultaten terug 
zien komen. In een meritocratie kan men iedereen wel naar eigen capaciteit mogelijkheden 
bieden om een andere richting uit te gaan, maar om democratisch te zijn moeten de be-
staande structurele ongelijkheden ingecalculeerd worden. Vooralsnog kijkt men niet naar 
de structuur, maar enkel naar de culturele eigenheid van mensen vanuit een deficitdenken: 
wie het niet maakt, heeft dat aan zichzelf  te wijten. Dat deficitdenken heeft reële gevolgen 
op de verwachtingen van leerkrachten ten aanzien van leerlingen en vervolgens op de leer-
prestaties. Stigmatisering maakt op langere termijn dat leerlingen hun eigen academisch 
zelfvertrouwen loskoppelen van feitelijke schoolresultaten. Het vertrouwen in leerkrachten 
neemt af en vervolgens identificeren ze zich steeds minder met onderwijs zelf, waardoor 
ze er op termijn ook minder in gaan investeren. Bewustmaking van die evolutie meegeven 
in de lerarenopleiding, lijkt de spreker belangrijk. Een negatief  beeld komt immers al snel 
als een boemerang terug.

De heer Boudewijn Bouckaert hoort geen fundamentele tegenkantingen tegen een merito-
cratische benadering.

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke verduidelijkt dat het meritocratisch ideaal een illusie is. 
De zeer gebrekkige sociale mobiliteit toont dat ontegensprekelijk aan, stelt de spreekster. 
Bovendien getuigen mensen zelf  ook niet van geloof in die meritocratische benadering. 
Als een schoolloopbaan geslaagd is, denken mensen graag dat het de verdienste van de 
leerling is, maar als het misloopt wijzen ze naar de thuiscontext. 

De heer Boudewijn Bouckaert vraagt naar welk maatschappijmodel de onderzoekers dan 
wel streven? Het tegenovergestelde is het statusmodel, waarin bepaalde groepen het voor 
het zeggen hebben omwille van de klasse waartoe ze behoren. 

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke wijst er op dat er meer dan twee modellen denkbaar 
zijn. 

De heer Boudewijn Bouckaert preciseert dat het Vlaamse onderwijs ernaar streeft het in-
dividu en zijn eigen talenten zich te laten opwerken. Sociale mobiliteit moet los staan van 
oorsprong en achtergrond. Het lid ziet nog vele obstakels voor het realiseren van dat ide-
aal. Een van de oorzaken van structurele ongelijkheid blijft voor hem de taalachterstand. 
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Dat is een probleem in het onderwijs, waar richtingen vaak nog zeer talig gedetermineerd 
zijn. Ook op de arbeidsmarkt speelt taal een uitermate grote rol. Mensen van allochtone 
origine ondervinden daardoor beperkingen inzake doorstroming. De nadruk op het Ne-
derlands moet die structurele ongelijkheid wegwerken. Dat verdient ondersteuning, stelt 
het lid. De meritocratie problematiseren helpt het debat niet vooruit, meent hij.

De heer Noel Clycq herhaalt dat het doel van het onderzoek er in wezen in bestaat een 
spiegel voor te houden over de bestaande situatie. De nadruk op het Nederlands wordt 
daarbij niet aan de kant geschoven, maar hoeft volgens de onderzoekers niet samen te 
gaan met een bestraffend optreden ten aanzien van andere talen. 

Het mooie van meritocratie is inderdaad dat talenten aan bod kunnen komen en mensen 
op basis daarvan verder komen, beaamt de heer Clycq. De onderzoekers wijzen er alleen 
op dat bepaalde talenten niet gewaardeerd worden of aan de kant geschoven worden. De 
idee dat talenten de juiste weg zijn, moet met een bredere blik beschouwd worden. Andere 
talenten, die niet meteen stroken met wat de dominante groep zo definieert, talenten uit 
minderheidsgroepen bijvoorbeeld, moeten ook kansen krijgen. 

De heer Boudewijn Bouckaert vraagt een voorbeeld daarvan.

De heer Noel Clycq haalt de thuistaal aan als voorbeeld. Ook dat kan meegenomen wor-
den op de arbeidsmarkt en een positief  effect hebben. Uit onderzoek is al gebleken dat 
onder meer de kennis van Italiaans, die als achterstandgegeven wordt bekeken in het on-
derwijs, als een pluspunt geldt op de arbeidsmarkt.
 
De heer Boudewijn Bouckaert oppert dat het onderwijssysteem niet uitsluit dat de thuistaal 
wordt onderwezen. Primordiaal in het Nederlandstalig onderwijs is echter de algemene 
taal. Het is niet zo dat de dominante groep – als een soort conspiratief  genootschap – de 
thuistaal systematisch negeert of talenten onderdrukt, stelt de heer Bouckaert. Voorbeel-
den zijn net de hier aangehaalde Poolse en Chinese scholen. Prioriteiten zijn evenwel no-
dig, besluit het lid.

De heer Noel Clycq weerlegt ten stelligste dat de onderzoekers die mening zijn toegedaan.

De heer Boudewijn Bouckaert herhaalt dat onderwijs keuzes moet maken. Voluit inzetten 
op het Nederlands blijkt een efficiënte weg naar integratie en sociale mobiliteit. Daarnaast 
is nog heel wat mogelijk, stelt hij. 

Bij een werkbezoek aan een Brusselse school, Sint-Joost-aan-Zee, waar twintig talen wor-
den gesproken, merkte het lid dat het Nederlands zeer gemakkelijk werd aanvaard, omdat 
het de enige communicatieweg was. Structureel de thuistaal aanleren, is daar niet te orga-
niseren, oppert het lid nog.

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke meent dat de heer Bouckaert het onderzoek fout inter-
preteert. Het onderzoek toont aan dat er foute denkbeelden bestaan over het gebruik van 
het Nederlands. Leerlingen en ouders blijken het in tegenstelling tot het bestaande beeld 
zeer belangrijk te vinden dat het Nederlands wordt aangeleerd. Het wordt zowel thuis als 
in vrijetijdsactiviteiten gehanteerd. 

Voorts stelt het onderzoek dat het belang van de thuistaal onderschat wordt. Een goed 
ontwikkelde thuistaal draagt ertoe bij dat andere talen, dus ook het Nederlands, gemakke-
lijker verworven kunnen worden. Als die thuistaal niet verder ontwikkeld wordt maakt dit 
het voor leerlingen moeilijker om onder meer abstracte begrippen te plaatsen: als er geen 
vertaling kan zijn van het Nederlands naar de moedertaal, is de redenering vaak niet te 
volgen. De supplementaire scholen bieden ook schoolse onderwerpen aan in de thuistaal. 
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De transfer naar die taal is gemakkelijker en maakt communicatie over de onderwerpen 
met de ouders eenvoudiger. Dat is trouwens een van de grote succespunten van de Poolse 
scholen.

Mevrouw Reinhilde Pulinx onderstreept dat men het Nederlands zeker niet wil afdoen als 
onbelangrijk. Het onderzoek beoogt de invloed van de bestaande perceptie op de interac-
tie tussen leerkracht en leerlingen. Dat behelst ook de verwachtingen van die leerkrachten 
inzake schools succes. Bij anderstalige leerlingen steken dan meteen een rist beelden de 
kop op. 

De spreekster haalt een kleinschalig onderzoek naar succesvolle tweedegeneratiealloch-
tonen aan. Uit de reeds gevoerde interviews leert ze dat ze doorgaans eerder toevallig in 
het algemeen secundair onderwijs zijn terechtgekomen. Een meritocratie kan maar goed 
werken als ook iedereen dezelfde kansen krijgt om zijn talenten te ontwikkelen, besluit 
mevrouw Pulinx. In die zin zijn er nog verbeterpunten in het onderwijs, meent ze.

Mevrouw Fatma Pehlivan weet dat de meest succesvolle jongeren van allochtone origine, 
hetzij in het secundair onderwijs of aan de universiteit of hogeschool, net diegenen zijn 
die ook hun moedertaal het best beheersen. Zelf  kan ze die vergelijking maken tussen het 
Turks –  op vrij hoog niveau – van de Turkse studentenvereniging in Gent, waarvan de 
leden tegelijk perfect Nederlandstalig zijn, en dat van Turkse bso-leerlingen, die met haken 
en ogen beide talen spreken. Er moet voor het lid ingezet worden op het Nederlands, maar 
net zo goed op andere talenten, zoals de moedertaal. Dat motiverende aspect ontbreekt 
momenteel nog te veel in ons onderwijs.

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke wil onderstrepen dat de kracht van het onderzoek er 
juist in bestaat dat er verschillende methodes samen zijn aangewend. Naast een survey van 
11.000 leerlingen, worden er expliciete citaten gebruikt om dingen te illustreren die via de 
verschillende in het onderzoek gehanteerde methodes aan het licht zijn gekomen. 

De heer Boudewijn Bouckaert stelt dat het de gewoonte is van met gekwantificeerde gege-
vens te werken. De citatenmethode vindt hij bedenkelijk omdat het indrukken over een ge-
heel schept. Hij ziet overigens niet echt schokkende citaten en vermoedt zelfs enig gezond 
verstand als ondergrond van bepaalde citaten. Dat een lid daaruit echter de conclusie trekt 
dat alle leerkrachten herschoold zouden moeten worden, zegt volgens hem genoeg. 

De heer Noel Clycq wijst erop dat zijn expertise juist kwalitatief  onderzoek is. De heer 
Bouckaert breekt een academische denkstroming af zonder al te veel kennis van zaken, 
meent de spreker. Citaten zijn enorm belangrijk: leerlingen, ouders, leerkrachten, directies 
zijn gehoord. Wat er gezegd is wordt ondersteund door ander materiaal en onderzoek. 
Alles draait erom niet over die individuen te spreken, maar ze juist zelf  aan het woord te 
laten. Dat maakt duidelijk hoe zij hun leefwereld ervaren en in kaart brengen. Dan komen 
juist wel schokkende en confronterende citaten naar voren. Zowel kwalitatief  als kwanti-
tatief  onderzoek heeft merites en beperkingen, stelt de spreker.

Mevrouw Anneloes Vandenbroucke geeft nog aan de heer Bouckaert mee dat op basis van 
de kwantitatieve database een model beschikbaar is met zeer veel variabelen. Daaruit 
blijkt dat het al dan niet hebben van een andere thuistaal geen significant verband houdt 
met de punten van leerlingen.

De heer Boudewijn Bouckaert stelt niet tegen een thuistaal gekant te zijn. Het gaat voor 
hem over prioriteiten in het onderwijs. Over respect voor de thuistaal en de culturele ach-
tergrond van leerlingen is er een brede consensus, besluit hij. De grote vraag luidt of men 
de prioriteit van het Nederlands moet opgeven. De eentaligheidsideologie, zoals het on-
derzoek dit noemt. Hijzelf  meent alleszins van niet.
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Mevrouw Reinhilde Pulinx verduidelijkt dat de eentaligheidsideologie in deze studie gedefi-
nieerd wordt als geen ruimte laten voor andere thuistalen op school: niet op de speelplaats, 
maar ook geen boeken in andere talen aanbieden in de bibliotheek, wat het ontwikkelen 
van de thuistaal of een andere taal zou kunnen stimuleren. Dat is niet de interpretatie die 
de voorzitter hier naar voor brengt.

Boudewijn BOUCKAERT,
voorzitter

Fatma PEHLIVAN,
verslaggever
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gebruikte afkortingen

aso algemeen secundair onderwijs
BRIC Brazilië, Rusland, India, China
bso beroepssecundair onderwijs
CeMIS Centrum voor Migratie en Interculturele Studies (UA)
HIVA Instituut voor Arbeid en Samenleving
IMMRC Interculturalism, Migration and Minority Research Centre (KULeuven)
IWT Agentschap voor Innovatie door Wetenschap en Technologie
KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven
PISA Programme for International Student Assessment
SDL Steunpunt Diversiteit en Leren (UGent)
UA Universiteit Antwerpen
UGent Universiteit Gent


